

УИА

ИНСТИТУТ  
ИСТОРИИ  
И АРХЕОЛОГИИ

УРАЛЬСКОГО  
ОТДЕЛЕНИЯ

РОССИЙСКОЙ  
АКАДЕМИИ  
НАУК

УРАЛЬСКИЙ  
ИСТОРИЧЕСКИЙ  
ВЕСТНИК

№2(83)  
2024



# CONTENTS

## ETHNOGRAPHY AND ETHNIC HISTORY OF EASTERN EUROPE AND THE URALS

V. V. Napol'skikh. "Personal Tree" in Northern Eurasia and Traces of Merian Substrate in the Russians' Culture of the Kostroma Region .....	6
V. S. Kuchko, O. D. Surikova. <i>Babchestvo</i> in One Kostroma Area: Genesis and Current State .....	16
E. L. Berezovich, Ya. V. Malkova. "Tense" Sounds in Ritualism and Magic (Based on Materials of Cultural and Linguistic Tradition of Kostroma Region) .....	24
E. O. Borisova. Ethnonymic Nicknames in the Dialects of the Russian North .....	34
E. E. Ivanova. Ural Dialectal Names of People Mining for Gemstones .....	43
V. V. Medvedev. Ethnography of the Street among the Chuvash People of Bashkortostan .....	53
I. R. Atnagulov. The Nagaybaks' Traditional Nutrition System: A Structural Analysis .....	62

## REGIONAL DEVELOPMENT OF THE RUSSIAN ECONOMY IN RETROSPECTIVE

G. N. Shumkin. Ferrous Metallurgy of the Urals in the First Third of the 19 <sup>th</sup> Century: Crisis or Slow Growth? .....	71
S. A. Salomatina. Regional Financial Centers of the Russian Empire in the Second Half of the 19 <sup>th</sup> Century and the Early 20 <sup>th</sup> Century .....	82
N. F. Tagirova. The Scientific Research Institute of Agricultural Engineering and Agrarian Reconstruction in the USSR (1928–1932) .....	93
N. N. Melnikov. Ural-Kuzbass Coal and Metallurgical Base in the Conditions of the Great Patriotic War .....	102

## RUSSIANS IN DIFFERENT ETHNIC ENVIRONMENT: PROBLEMS OF ADAPTATION

B. A. Alimdzhanov. Russians in Turkestan: Adapting to the Local Culture or Serving in the Name of Empire Building? .....	113
S. G. Zhambalova. "Karyms" — the Phenomenon of Interethnic Mixing Of Russians and Buryats in the Southeast of Eastern Siberia .....	121
O. P. Ilyukha. Russian Teacher in the Karelian Village in the Late 19 <sup>th</sup> – Early 20 <sup>th</sup> Century: Problems of Enculturation and Adaptation .....	129

## ESTATES AND THEIR OWNERS: INTERWEAVING OF HISTORICAL FATES

E. P. Pirogova. Estates of Ural Factory Owners of the 18 <sup>th</sup> Century: Changes in Types and Architectural Appearance .....	138
E. G. Neklyudov, M. I. Rodnov. The Inheritance of Ivan Evdokimovich Demidov: Ufa Estate and Kaginsky Factories .....	146
I. V. Maslova. Merchant Estates as Part of the Cultural Space of the 19 <sup>th</sup> – early 20 <sup>th</sup> Century Provincial Town .....	157

## HISTORICAL MOSAIC

V. N. Shaidurov. St. Petersburg's German Craftsmen in the 19 <sup>th</sup> Century: Corporate and Production Organization .....	165
A. B. Agafonova. Environmental and Social Consequences of Hydropower Development on the East European Plain in the First Third of the 20 <sup>th</sup> Century .....	174
A. A. Bushueva. Stories about the Death of Blasphemers in Diocesan Journals of the Late 19 <sup>th</sup> – Early 20 <sup>th</sup> Centuries in the Context of the History of Emotions .....	185

## SCIENTIFIC LIFE

K. I. Zubkov, I. V. Poberezhnikov. Academician V. V. Alekseev – Researcher of Russia's Regional History .....	194
---	-----

## СОДЕРЖАНИЕ

### ЭТНОГРАФИЯ И ЭТНИЧЕСКАЯ ИСТОРИЯ ВОСТОЧНОЙ ЕВРОПЫ И УРАЛА

В. В. Напольских. «Личное дерево» в Северной Евразии и следы мерянского субстрата в культуре русских Костромского края .....	6
В. С. Кучко, О. Д. Сурикова. Институт бабчества в одном костромском ареале: проблема генеза и современное состояние .....	16
Е. Л. Березович, Я. В. Малькова. «Напряженное» звучание в обрядности и магии (на материале культурно-языковой традиции Костромской области) .....	24
Е. О. Борисова. Отэтнонимические прозвища в говорах Русского Севера .....	34
Е. Э. Иванова. Наименования людей, добывающих самоцветы, в уральских говорах .....	43
В. В. Медведев. Этнография улицы у чувашей Башкортостана .....	53
И. Р. Атнагулов. Система традиционного питания нагайбаков: структурный анализ .....	62

### РЕГИОНАЛЬНОЕ РАЗВИТИЕ РОССИЙСКОЙ ЭКОНОМИКИ В РЕТРОСПЕКТИВЕ

Г. Н. Шумкин. Черная металлургия Урала в первой трети XIX в.: кризис или медленный рост? .....	71
С. А. Саломатина. Региональные финансовые центры Российской империи во второй половине XIX – начале XX века .....	82
Н. Ф. Тагирова. Вклад НИИ сельхозмашиностроения СССР в аграрное переустройство (1928–1932 гг.) .....	93
Н. Н. Мельников. Урало-Кузбасская угольно-металлургическая база в условиях Великой Отечественной войны .....	102

### РУССКИЕ В ИНОЭТНИЧНОЙ СРЕДЕ: ПРОБЛЕМЫ АДАПТАЦИИ

Б. А. Алимджанов. Русские в Туркестане: адаптация к местной культуре или служба во имя строительства империи? .....	113
С. Г. Жамбалова. Карымы – феномен межэтнической метисации русских и бурят на юго-востоке Восточной Сибири .....	121
О. П. Илюха. Русский учитель в карельской деревне в конце XIX – начале XX века: проблемы инкультурации и адаптации .....	129

### УСАДЬБЫ И ИХ ВЛАДЕЛЬЦЫ: СПЛЕТЕНИЕ ИСТОРИЧЕСКИХ СУДЕЙ

Е. П. Пирогова. Усадьбы уральских заводовладельцев XVIII в.: изменение типов и архитектурного облика .....	138
Е. Г. Неклюдов, М. И. Роднов. Наследство Ивана Евдокимовича Демидова: уфимская усадьба и Кагинские заводы .....	146
И. В. Маслова. Купеческие усадьбы как часть культурного пространства провинциального города XIX – начала XX в. ....	157

### ИСТОРИЧЕСКАЯ МОЗАИКА

В. Н. Шайдуров. Немецкие ремесленники Санкт-Петербурга в XIX в.: корпоративная и производственная организация .....	165
А. Б. Агафонова. Экологические и социальные последствия развития гидроэнергетики на Восточно-Европейской равнине в первой трети XX в. ....	174
А. А. Бушуева. Повествования о смерти богохульников в епархиальных ведомостях конца XIX – начала XX века в контексте истории эмоций .....	185

### НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

К. И. Зубков, И. В. Побережников. Академик В. В. Алексеев – исследователь региональной истории России .....	194
---	-----